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Віцебскія актывісты, вядомыя сваімі акцыямі па вывешванню бел-чырвона-
белых сцягоў, атрымалі кнігі “Парсіваль” з аўтографамі Зянона Пазняка. Стар-
шыня Кансерватыўна-Хрысціянскай Партыі БНФ адмыслова перадаў іх у Віцебск 
для мясцовых апазіцыянераў.

Аб’явА

Пачалася выбарчая кампанія, ужо зарэгістраваныя ініцыятыўныя групы патэнцыйных кандыдатаў у прэзідэнты РБ. 
Улада бравіруе сваёй супердэмакратычнасцю і клопатам пра народ. У гарадах, мястэчках і вёсках спехам кладуць ас-
фальт, ставяць бетонныя агароджы, пілуюць хмызы і дрэвы. А самае галоўнае абяцаюць небачанае раней падвышэнне 
заробкаў і пенсій. Здавалася б, што яшчэ трэба простаму чалавеку для ўсведамлення сапраўднага шчасця і росквіту. 
Народ і ўлада злучыліся ва ўнікальнай еднасці і ўзаемнай патрэбе.

Па загадзе старшыні аблвыкан-
каму Аляксандра Косінца ўсе тры 
міліцэйскія райаддзелы гораду 
пераселяцца ў новыя сучасныя 
будынкі. 

На сайце Віцебскага гарвыканкаму 
размясцілі аб’яву пра пошук інвестараў, 
ахвотных дапамагчы новаму будаўніцтву.

Райаддзел міліцыі Кастрычніцкага 
раёну месціцца ў гістарычным цэнтры 
Віцебску па вуліцы Суворава. У пэрспэк-
тыве тут могуць размясціць кавярню ці 
нешта падобнае. У будынках Чыгунач-
нага і Першамайскага райаддзелаў, па-
водле ідэі Аляксандра Косінца, таксама 
размесцяцца прадпрыемствы паслугаў, 
цырульні, фотасалоны і нават выставач-
ныя залы, хаця гэта і вымагае грунтоўнай 
перабудовы «рэжымных» установаў.

Неўзабаве мае справіць улазіны і 
Віцебскае абласное ўпраўленне КДБ: 
новы будынак для гэтай установы ўжо 
ўзводзіцца ў раёне вуліцы Калініна. 
У будынку па вуліцы Савецкай, бы-
лым губернатарскім палацы, помніку 
архітэктуры ХІХ стагодздзя, дзе ўправа 
КДБ месцілася раней, будзе створаны 
краязнаўчы музей. 

Але ж давайце задумаемся, 
калі ўсё так добра і ідылічна, 
чаму тады гэта самая ўлада 
так брыдка і нецывілізавана 
паводзіць сябе ў адносінах 
да сваіх апанентаў. Усе 
прыўладныя баюны і нават 
дзейсны прэзідэнт так брыд-
ка ганьбяць патэнцыйных 
кандыдатаў і апазіцыю, зды-
маючы пра іх нізкапробныя 
фільмы, разлічаныя на людзей 
з прымітыўнымі поглядамі на 
жыццё і хваравітай псіхікай. 
Няўжо абывацельская абра-
за стала ў гэтай краіне звы-
чайным сродкам палітычнай 
барацьбы?   Пры гэтым апа-
ненты ў нашых умовах не ма-
юць нават магчымасці даць 
адказу і абвергнуць неда-
рэчныя абвінавачванні. Бе-
ларусь за часамі Лукашэнкі 
з еўрапейскай краіны перат-
варылася ў краіну, дзе пануе 
толькі адзін погляд на сацы-
яльнае і палітычнае развіццё, 
дзе голасу грамадзянскай 
супольнасці звычайны 
грамадзянін ніколі не пачуе, 
бо папросту не мае доступу 
да альтэрнатыўных сродкаў 

масавай інфармацыі.
У якой яшчэ цывілізаванай 

дзяржаве людзі да выбараў 
не ведаюць патэнцый-
ных кандыдатаў на пасаду 
прэзідэнта. Гэта ж як трэба 
ненавідзець свабоду і свой на-
род, каб кінуць яго ў стан цем-
рашальства і ідалапаклонства? 
“ Калі не ён, то хто”,–у гэтай 
рэпліцы тысячагадовы страх 
перад пераменамі, які культы-
вуецца і стымулюецца існай 
уладай. Натуральная яе змена 
ўспрымаецца, як нацыяналь-
ная трагедыя. Такія хваравітыя 
настроі насельніцтва граюць 
на руку сённяшняй уладзе, 
якая падаўляе ўсялякую аль-
тэрнатыву, без якой насам-
рэч немагчымы ні прагрэс, 
ні развіццё, ні якая-небудзь 
станоўчая перспектыва.

Лукашэнка любіць 
паўтараць, што яму вельмі па-
шанцавала з апазіцыяй. Аказ-
ваецца: Лукашэнкавы апа-
ненты самыя ніякія ў свеце. 
Праз прэсу народу падаюцца 
нейкія амаральныя тыпы: 
гомасэксуалісты, п’яніцы, са-
дысты, якія ў дзяцінстве забілі 

безабаронную котку. Калі ж 
гэта так, то чаму тады Лука-
шэнкавых апанентаў у асобах 
Яраслава Раманчука, Аляксан-
дра Мілінкевіча, Уладзіміра 
Някляева, Анатоля  Лябедзькі, 
Паўла Севярынца і процьмы 
іншых прыстойных патрыётаў 
Беларусі прымаюць на самым 
высокім ўзроўні ва ўсім све-
це? Няўжо увесь свет і наша 
суседка Расія з’ехалі з глузду, 
а цвярозы розум захаваўся 
толькі ў межах РБ? Думаю на-
адварот. 

Сітуацыя, калі апазіцыя не 
мае ніякіх механізмаў уплы-
ву на грамадства, не мае до-
ступу да тэлебачання, не мае 
сваіх прадстаўнікоў у парла-
менце сведчыць усяго толькі 
пра слабасць існай улады. 
Якая хавае свой палітычны 
прымітывізм і адсталасць за 
шырокімі спінамі АМОНУ і 
іншымі сілавымі ведамствамі.

Не трэба валодаць нейкімі 
асаблівымі разумовымі 
здольнасцямі, каб усвядоміць: 
без свабодных выбараў Бе-
ларусь канчаткова ссуніцца 
ў прорву адзінаўладдзя і без-

законня, калі адзін чалавек 
будзе вызначаць, як людзям 
жыць, як сябе паводзіць і якую 
старасць у рэшце рэшт мець. 

Самае парадаксальнае, 
што тутэйшая ўлада аб-
салютна безаблічная. Яна 
персаніфікавалася ў во-
бразе свайго правадыра–ім 
корміцца, ім прыкрываецца, 
ім сілкуецца. Народ не ведае 
тых сацыяльна-палітычных 
прынцыпаў, на якіх яна ба-
зуецца. Ва ўсім хоць сколькі 
цывілізаваным свеце ўлада 
належыць нейкай палітычнай 
партыі, а партыя спавядае  
пэўныя ідэі, на якіх і будуе свае 
празрыстыя ўзаемаадносіны з 
народам.  Мы ж не ведаем, што 
заўтра стукне ў галаву і ў які 
бок падзьме вецер уладных 
пераменаў. Народ не мусіць 
залежыць ад непрадказаль-
най улады. Народ мусіць сам 
вызначаць свой заўтрашні 
дзень праз дыялог розных 
палітычных сілаў, якія існуюць 
ў межах краіны, праз вольныя 
і празрыстыя выбары.

Рэдактар.

НАРод мУСіць САм ВыЗНАчАць 
СВой ЗАўтРАшНі дЗеНь

У пачатку наступнага года кошт 
расійскага газу для Беларусі можа да-
сягнуць $250 за тысячу кубаметраў. 
Аб гэтым заявіла 16 верасня крыніца ў 
газавай галіне.

Кніга “Парсіваль”, 
выдадзеная Зянонам 
Пазняком — гэта ры-
царская легенда, вя-
домая ў еўрапейскай 
і сусветнай культуры. 
Гэта аповяд пра чала-
века, які шукае “свет-
лы сэнс жыцця” — 
шукае Грааль, святую 
чашу, з якой, паводле 
легенды, піў Хрыстос 
падчас апошняй вя-
чэры перад укрыжа-
ваннем. Таму і ў аўтографе-прысвячэнні 
напісана: “Сяргею Каваленку — рыцару 
Беларускага Сьцяга”.

 Алега і Тараса Сурганаў старшыня 
Кансерватыўна-Хрысціянскай Партыі 
БНФ называе “Героямі Беларускага Сцяга”. 
Кнігі з аўтографамі ўсім тром актывістам 
уручыў старэйшы віцебскі апазіцыянер 
Барыс Хамайда. Ён лічыць, што хлопцы 
заслугоўваюць рамантычных “тытулаў”, 
нададзеных Зянонам Пазняком, бо не-
аднаразова ладзілі акцыі з бел-чырвона-

белымі сьцягамі 
і былі жорстка за 
гэта пакараныя. 
Некалькі разоў 
адбываў “суткі” 
за ўдзел у не-
санкцыянаваных 
акцыях Тарас 
Сурган. Ягоны 
старэйшы брат 
Алег месяц таму 
выйшаў з Глыбоц-
кай турмы пас-
ля 6-месячнага 

арышту за вывешванне бел-чырвона-
белага сцяга. Ён пэўны, што яго пакаралі 
менавіта за гэта, хаця афіцыйна яго 
засудзілі з іншай прычыны — за напад на 
міліцыянта падчас затрымання. 

Сяргей Каваленка быў сёлета “умоўна” 
асуджаны і пакараны штрафам за вывеш-
ванне бел-чырвона-белага сцяга на га-
радской навагодняй ёлцы 7-га студзеня, 
прычым ягоны ўчынак у Віцебску згадва-
юць дагэтуль, і нярэдка мінакі пазнаюць 
актывіста на вуліцы. 

героі беларускага сцяга гАз для БелАРуСі ў 
2011 году пАдАРАжэе 
нА тРАціну

Па яе словах, гэта можа адбыцца ў сувязі 
з дзейснай формулай коштаўтварэння, 
кан‘юнктурай цэнаў на нафту і адменай 
паніжальнага каэфіцыента (у цяперашні 
час паніжальны каэфіцыент для Беларусі ў 
параўнанні з сярэднееўрапейскім коштам на 
расійскі газ мае значэнне 0,9. У наступным 
годзе дзеянне паніжальнага каэфіцыента 
спыняецца. Крыніца адзначае, што на дадзе-
ны момант няма ніякіх звестак аб тым, што 
Масква і Мінск рыхтуюць занясенне ў дзейс-
ны кантракт якіх-небудзь зменаў. Ён таксама 
выказаў здагадку, што ў сувязі з падвышэн-
нем кошту на газ можа вырасці і стаўка та-
рыфу на транзіт расійскай сыравіны праз 
беларускую тэрыторыю. Яе велічыня можа 
дасягнуць больш  $2 за тысячу кубаметраў 
на 100 км транзіту (на дадзены момант 
- $1,88). У чацвёртым квартале бягучага 
года кошт на газ для Беларусі можа скласці 
крыху меней $200 за тысячу кубаметраў, 
лічыць крыніца. Нагадаем, сярэднегадавы 
кошт у 2010 годзе складае $186 за тысячу 
кубаметраў. Такім чынам, у наступным годзе 
яна можа падвысіцца  на 35%.

•	 Каб	 атрымліваць	
кожны	 нумар	 газеты	
«Покліч	волі»	паведаміце	
рэдакцыі	аб	гэтым	–	зрабіце	
бесплатную	падпіску.	Калі	
не	 жадаеце	 атрымліваць,	
то	таксама	патэлефануйце	
ў	рэдакцыю.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	абвесткі	 чытачоў	вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошу-
ку	 бясплатных	 юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 га-
зеты	«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.
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Пасля серыі параз у гэты чац-
вер ХК “Віцебск” быў вымушаны за-
няць 9-ты радок турнірнай табліцы 
чэмпіяната Беларусі. Але доўга там 
не затрымаўся. Учорашняя перамо-
га над магілёўскім “Хімвалакно” (3:2) 
узняла віцяблян на 7-е месца.

Вельмі добра распачалі месця-
чы гэты матч. Іхнім заўзятарам не 
прыйшлося доўга чакаць чырвонага 
святла за брамай магіляўчан. Ан-
тон Палушын на чацвёртай хвіліне 
выводзіць бела-сініх наперад. Не 
мінула і 30 секунд – лік ужо 2:0. Зда-
валася, што “Віцебск” з такой гульнёй 
пераможа суперніка без усялякіх пра-
блем. Але складанасці ў “мядзведзей” 
пачаліся ў сярэдзіне першага перыя-
ду, калі двойчы гулялі ў большасці і 
не нанеслі ніводнага кідка. Раслабле-
насць віцебскіх хакеістаў дазволіла 
гасцям напрыканцы 19-й хвіліны 
скараціць лік.

Непазнавальна глядзеліся га-
спадары пляцоўкі ў другім адрэзку 
гульні: віцябляне нанеслі ў створ 
брамы магіляўчан усяго адзін кідок. 
Затое госці паспелі зраўняць лік і 
прымушалі брамніка ХК “Віцебск” 
Арунаса Алейнікаваса выратоўваць 
каманду ў безнадзейных выпадках.

У апошнія 20 хвілін ”Віцебск” зноў 
загуляў у хуткі ўпарты хакей, што і 
дазволіла яму закінуць шайбу і на-
браць тры ачкі.

Ігар Мацьвееў.

Р э й т ы н г
беларускіх палітыкаў паводле 
пошукавіка Google

Без самага папулярнага пошукавіка 
амерыканскай кампаніі Google сёння 
немагчыма ўявіць інтэрнэт.

 Прадметам пошуку сталі прозвішчы 
патэнцыйных кандыдатаў у расійскай 
і беларускай версіі Google. Колькасць 
атрыманых спасылак і стала асноўным 
фактарам для вызначэння папулярнасці 
таго альбо іншага палітыка. Цікава, што па-
беларуску прозвішча Лукашэнка згадваецца 
амаль у тры разы радзей, чым па-расійску 
— 2,3 млн. разоў супраць 6,6 млн. А вось у 
Някляева сітуацыя цалкам адваротная — 
па-беларуску прозвішча лідара кампаніі 
«Гавары праўду!» згадваецца ў восем разоў 
часцей, чым па-расійску. Увогуле колькасць 
беларускамоўных спасылак перавышае 
колькасць расійскамоўных толькі ў 
трох асобаў — Някляева, Рымашэўскага 
і Кастусёва. У рэшты расійскія згадкі 
сустракаюцца альбо столькі ж разоў, колькі 
і беларускія, альбо значна радзей.

1. Лукашэнка - 62%    2. Мілінкевіч - 12%     
3.   Раманчук - 7%   4.  Саннікаў - 5%  5.  Някляеў 
- 5% 6. Міхалевіч - 2%  7.  Кастусёў - 2% 
8. Рымашэўскі - 2%   9.   Гайдукевіч - 2%

Як паведамляе прэс-служба МУС, 
супраць маладога хлопца ўзбуджана 
крымінальная справа па частцы 2 
артыкула 295 («Незаконныя выраб, 
набыццё, перадача, валоданне, збыт, 
захоўванне, перавозка, перасыл або 
нашэнне агнястрэльнай зброі (акра-
мя паляўнічай агнястрэльнай глад-
каствольнай зброі)»)УК Рэспублікі 
Беларусь. Максімальнае пакаранне 
па гэтым артыкуле прадугледжвае 
пазбаўленне волі на тэрмін да сямі 
гадоў.

народ 
узбройваецца?

Падведзены папярэднія вынікі перапісу насельніцтва 2009 году. Колькасць насельніцтва скарацілася на 5,5%. У 
Беларусі зараз жыве 9 з паловай мільёнаў чалавек. На 30% у краіне паменшылася колькасць дзяцей, а колькасць людзей 
пэнсійнага ўзросту — амаль на чвэрць. Беларусамі сябе назвалі 84% грамадзян, беларускую мову роднай лічаць 53,22%, 
але дома пастаянна на ёй размаўляюць толькі 23%. 

Намеснік старшыні Нацыя-
нальнага статыстычнага камітэту 
Алена Кухарэвіч адзначыла, што 
для Беларусі, як і для краінаў 
Усходняй Эўропы, характэрны 
дэмаграфічны спад:

«Колькасць насельніцтва 
складае 9 мільёнаў 504 тысячы 
чалавек. За 10 гадоў колькасьць 
насельніцтва паменшылася на 
541 тысячу, альбо на 5,4%».

У Беларусі захоўваецца 
высокі ўзровень урбанізацыі 
насельніцтва. 74% насельніцтва 
— гараджане, прычым, 52% 
жыве ў сталіцы і абласных га-
радах. У Менску — 1 мільён 837 
тысяч, менчукоў за апошнія гады 
паболела на 157 тысяч. А вось 
вяскоўцаў робіцца ўсё менш. 
Алена Кухарэвіч: «Доля сельскага 
насельніцтва скарацілася на 5%, 

а яго колькасьць — на 644 тыся-
чы, альбо на 21%. Найбольшымі 
тэмпамі зьніжалася колькасьць 
вяскоўцаў у Віцебскай вобласьці 
— на 26,5%, у Магілёўскай — 
на 26,2% і Гарадзенскай — на 
25,2%».

Нацыя старэе, колькасьць 
насельніцтва старэйшая за 
працаздольны ўзрост складае 
22,5%. Алена Кухарэвіч тлума-
чыць:

«Колькасьць дзяцей памен-
шылася на 620 тысяч чала-
век, альбо амаль на 30%. Та-
кое заўважнае скарачэньне 
колькасьці дзяцей зьвязана з 
падзеньнем нараджальнасьці ў 
1990-х гадах».

Дысбаланс у Беларусі і ў 
колькасці мужчын і жанчын:

«З прычыны больш высокіх 

тэмпаў росту смяротнасьці 
мужчын, асабліва ў працаз-
дольным узросьце, структура 
насельніцтва пагоршылася. На 1 
тысячу мужчын даводзіцца 1150 
жанчын». 

Прычым, 10% жанчын краіны, 
альбо 436 тысяч разведзеныя. 
Больш за палову разьведзеных 
жанчын знаходзіцца ў дзетарод-
ным узросьце. І яшчэ адна тры-
вожная акалічнасьць:

«Высокі ўзровень 
смяротнасьці сярод мужчын 
выклікаў рост удзельнай вагі 
і колькасьці ўдоў. Колькасьць 
такіх жанчын больш за 810 ты-
сяч, то бок 18%». 

У Беларусі пражываюць 
людзі 140 нацыянальнасьцяў і 
народнасьцяў. З іх 84% назвалі 
сябе беларусамі (на 3% больш, 

чым 10 гадоў таму), 8% — 
расейцамі, 3% — палякамі, 2% 
— украінцамі, 0,2% — габрэямі. 
66 чалавек сябе лічаць літвінамі, 
23 назваліся японцамі, 17 — 
швэдамі, 1 — сібірскім татары-
нам. 

«Асноўнай мовай зносінаў 
зьяўляецца расейская мова. 
На ёй звычайна кантакту-
юць 70%. Беларускую мову 
выкарыстоўваюць для зносін 
23% насельніцтва краіны». 

У 2009 годзе беларускую 
назвалі роднай мовай 53,22 % 
жыхароў краіны — 5 мільёнаў 
58 тысяч чалавек. Падчас па-
пярэдняга перапісу 1999 года 
беларускую мову роднай 
назвалі 73,6%, а дома на ёй тады 
размаўлялі амаль 37%.

Паводле “Радыё Свабоды”.

Парадокс развіцця мовы:
беларусаў — 84%, але беларуская мова родная толькі для 53% 

У 20-летняга жыхара агра-
гарадка Копці Віцебскага ра-
ёна супрацоўнікамі дУБАЗ 
канфіскаваны карабін сістэмы мо-
сина калібру 7.62.

У Віцебску плануецца адкрыццё 
цэнтра начнога знаходжання для 
асобаў без пэўнага месца жыхар-
ства. 

20 верасня спадар Гаўруцікаў адправіў 
двум сваім знаёмым у Навалукамль 
два заказных лісты з дакументамі 
па фармаванні ініцыятыўных групаў 
кандыдатаў у прэзідэнты Мікалая 
Статкевіча і Ўладзіміра Некляева. 21 
верасня высвятлілася, што абодва 
канверты дайшлі ўскрытымі і ў іх адсутнічае 
бланк абавязання на Некляева.

Адзін з карэспандэнтаў, Пётр Баравік, 
атрымаўшы выкрыты ліст, звярнуўся па 
тэлефоне ў Чашніцкі РАЎС з просьбай 
праверыць канверт на радыёактыўнае 
забруджванне. Аднак замест гэтага быў 
прымусова змешчаны ў Лепельскую 
псіхіятрычную лякарню.

Спадар Баравік стаіць на ўліку па 
псіхічным захворванні, але яго жонка 
Антаніна Баравік, заяўляе, што фізічны 
стан мужа быў нармалёвы, згоды на 
прымусовую шпіталізацыю ён не даваў. 

Нагадаем, што ў адпаведнасці са 
арт. 30 Закона «Аб псіхіятрычнай 
дапамозе і гарантыях пры яе аказанні» 
падставы для прымусовай шпіталізацыі 
і лячэнні грамадзяніна ў псіхіятрычным 
стацыянары наступныя: непасрэдная 
небяспеку для сябе і (або) навакольных; 
няздольнасць самастойна задавальняць 
асноўныя жыццёвыя запатрабаванні; 
істотная шкода здароўю з прычыны 
пагаршэння псіхічнага стану. Рашэнне 
павінна прымацца лекарам-псіхіятарам, а 
ніяк не супрацоўнікамі міліцыі.

У сваіх скаргах Аляксей Гавруцікаў 
патрабуе: вызваліць Пятра Баравіка з 
псіхіятрычнай установы; прыцягнуць да 
адказнасці вінаватых у неправамерных 
дзеяннях пры афармленні Пятра Баравіка 
ў псіхіятрычную ўстанову; расследаваць 
факт ускрыцця допісу і вымання з яе 
дакументаў.

Віцебскі апазіцыянер Аляксей гавруцікаў накіраваў скаргі ў абласную пра-
куратуру і дырэктару Віцебскага філіялу РУП «Белпошта», у сувязі з тым, што 
былі ўскрыты адпраўленыя ім заказныя лісты з дакументамі для стварэння 
ініцыятыўных групаў па вылучэнні кандыдатаў у прэзідэнты.

У мінулую нядзелю 
Нацыянальны тэатр імя Якуба 
Коласа запрасіў гледачоў на 
прэм‘еру новага тэатральнага 
сезона - спектакль «Квартэт» 
па п‘есе Рональда Харвуда. 
(Дарэчы, ён - ляўрэат 
Пулітцэраўскай прэміі, 
сцэнарыст фільма Рамана 
Паланскага «Піяніст»).

Гэта пастаноўка мастацкага 
кіраўніка тэатра Рыда 
Таліпава, у якой занятыя 
вядучыя акцёры тэатра: 
народная артыстка Беларусі 
Святлана Акружная, 
заслужаныя артысты Рыгор 
Шацько, Тамара Скварцова 
і артыст Віктар Дашкевіч. 
Паводле задумы рэжысёра, 
галоўная калізія спектакля 
- пераадоленне ўнутраных 
праблем людзей, якія 
даказваюць, што ў кожным 
узросце можна знайсці 
справа, якое дае жыццёвыя 
сілы. Скразны музычнай 
тэмай гучыць вядомы квартэт 
з оперы «Рыгалета» Джузэпэ 
Вердзі, у якой калісьці, у 
маладосці, спявалі героі 

пастаноўкі «Квартэт», якія 
сустрэліся праз шмат гадоў у 
доме ветэранаў сцэны.

«Квартэт» стаў 
своеасаблівым пралогам 
да адкрыцця новага, 85-га 
тэатральнага сезона, якое 
адбудзецца 5 кастрычніка. 
У гэты вечар коласаўцы 
традыцыйна пакажуць 
«Несцерка». Дадзены 
спектакль ідзе на віцебскай 
сцэне ўжо каля 70 гадоў і стаў 
візітнай карткай тэатра.

Адкрыццё сезона - заўсёды 
свята і для гледачоў, і для 
трупы. Да яго прымеркавана 
ўзнагароджанне пераможцаў 
конкурсу маладых артыстаў, 
а таксама ўручэнне акцёрам 
старэйшага пакалення 
прызоў імя народнага артыста 
СССР Аляксандра Ільінскага 
і народнай артысткі Беларусі 
Алены Родзяловской.

Наступная пасля «Квартэта» 
прэм‘ера чакае гледачоў у 
кастрычніку. «Вельмі простую 
гісторыю», напісаную 
Марыяй Ладо, ставіць Юрый 
Лизенгевич. Коласаўцы 

ўпершыню згуляюць яе 6 
кастрычніка.

У планах 2010 года - 
абнаўленне спектакля 
«Ладдзя роспачы» Уладзіміра 
Караткевіча, а таксама 
пастаноўка казкі «Шлях на 
Батлеем». Гэта дэбютная 
праца ў Коласаўскім тэатры 
рэжысёра Таццяны Сядова.

У снежні пачнуцца 
рэпетыцыі спектакля «Брама 
неўміручасці» па п‘есе 
Кандрата Крапівы. Гэтую 
пастаноўку Рыд Таліпаў плануе 
прымеркаваць да 85-годдзя 
тэатра, якое будзе адзначацца 
ў кастрычніку 2011 года.

Запрошаны ў Віцебск на 
пастаноўку «Рамэа і Джульеты» 
вядомы маскоўскі рэжысёр 
Валерый Белякович. Будзе 
працаваць з коласаўскай 
трупай і Галіна Галкоўская - 
аўтар удалых спектакляў у 
музычных тэатрах Мінска. У 
нас жа яна прапануе паставіць 
«Ханум». Не застануцца 
без працы і рэжысёры 
Юры Лизенгевич і Міхаіл 
Краснабаеў. У іх у планах 

п‘еса Эдварда Радзінскага 
«Прывабная жанчына з 
кветкай і вокнамі на поўнач» і 
«Перабор» Херберта Бергера. 
У рэпертуарнай партфелі 
тэатра ёсць і іншыя пастаноўкі: 
«З каханымі не раставайцеся» 
А. Валодзіна, «Маленькі 
святло» А. Паповай, «Шишок» 
А. Аляксандрава.

Як сказаў на прэс-
канферэнцыі напярэдадні 
адкрыцця тэатральнага 
сезона Рыд Таліпаў, ён не 
адышоў ад вызначанага 
кірунку рабіць стаўку на 
дыхтоўную драматургію. 
Праўда, сёння ў тэатры ёсць 
«цэнзар» - гэта каса. Гледачы з 
вялікім задавальненнем ідуць 
на камедыі. Задача тэатра - 
прыцягнуць у глядзельную 
залу не лёгкасцю жанру, 
а высокім мастацтвам. І 
камедыя, і трагедыя, і драма 
могуць стаць папулярнымі, 
калі пастаўленыя і згуляныя 
таленавіта.

таццяна Пастэрнак, 
“Народнае слова”.

ПРэм‘еРы СеЗоНУ

Такая ТуТ пашТовая і асабісТая недаТыкальнасць

Мяркуецца, што прытулак для бяз-
домных, будзе разлічаны на 80 чала-
век. Размесціцца ён у будынку былой 
вячэрняй школы, што на вуліцы За-
латагорскай. Людзі без пэўнага месца 
жыхарства змогуць жыць там ад ад-
наго да шасці месяцаў. Супрацоўнікі 
цэнтра мусяць даць ім не толькі не-
абходныя медыцынскія паслугі, але і 
дапамогчы у сацыялізацыі: паспрыяць 
у аднаўленні згубленых дакументаў, 
працаўладкаванні, атрыманні пенсіі, 
уладкаванні ў дамы-інтэрнаты. 

нАРэшце 
ўзгАдАлі пРА 
Бяздомных

 “мядзведзі” 
вярнуліся ў 
васьмёрку 
мацнейшых
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З 
чым ідзе на вы-

бары Аляксандар Лука-
шэнка? Якія наступствы для 

нацыянальна-дэмакратычнага 
флянгу апазыцыі будзе мець адмо-
ва Аляксандра мілінкевіча балята-
вацца на прэзыдэнта? «Я прыйшоў, 

каб вы перамаглі,» – кажа ўладзімер 
Някляеў. «Вы» – гэта хто? Па гэтых пы-

таньнях у «Праскім акцэнце» вядуць 
спрэчку сябра выбарчага штабу 
Някляева Аляксандар Фядута, 

старшыня партыі БНФ Аляк-
сей Янукевіч і аналітык 

Сяргей чалы.

По словам члена ЦИК Надежды Кисе-
левой, к списку инициативной группы 
замечаний нет. В то же время поступи-
ло заявление от другого претендента, 
индивидуального предпринимателя 
из Витебска Владимира Провальского, 
в котором он просит не регистриро-
вать инициативную группу Лукашен-
ко, поскольку документы в ЦИК он не 
представил лично.

 Как заявила председатель ЦИК 
Лидия Ермошина, есть практика, ког-
да вместо претендентов документы 
подавали их доверенные лица, и об 
этом уже неоднократно говорилось. 
Такое было, в частности, на местных 
выборах. «Оснований отказать нет», 
- заявила Ермошина. По ее словам, 
Лукашенко написал доверенность на 
подачу документов и все документы 
подписывал лично.

 Зарегистривал ЦИК и инициатив-
ную группу лидера кампании «Говори 
правду» Владимира Некляева. К нему 
у Центризбиркома также были пре-
тензии, так как поэт некоторое вре-
мя жил за пределами Беларуси. Как 
заявила член ЦИК Надежда Киселева, 
со ссылкой на объяснение Некляева, 
это были творческие командировки, 
а юридически он не эмигрировал, зна-
чит, может баллотироваться, посколь-
ку последние 10 лет де-юре постоян-

но проживал в Беларуси. По словам 
председателя Центризбиркома Лидии 
Ермошиной, в СМИ сообщалось об 
эмиграции претендента, однако нет 
формальных доказательств того, что 
Некляев не проживал в Беларуси. Она 
сослалась на пример Зенона Позняка, 
который проживал за рубежом, но его 
инициативная группа была зареги-
стрирована.

 В то же время секретарь ЦИК Ни-
колай Лозовик предложил отказать 
в регистрации инициативной группы 
Некляева.

В итоге инициативная группа боль-
шинством голосов была зарегистри-
рована. Она состоит из 3.217 человек.

 Ранее на заседании были зареги-
стрированы инициативные группы 
Владимира Некляева (восемь членов 
ЦИК высказались за, три - против), 
Ярослава Романчука, Юрия Глушакова, 
Андрея Санникова, Алеся Михалеви-
ча, Дмитрия Усса, Григория Костусева, 
Сергея Гайдукевича (девять - за, два - 
против) и Виталия Римашевского (все, 
кроме Некляева и Гайдукевича, едино-
гласно).

 Не зарегистрированы инициатив-
ные группы Натальи Стариковой и 
Ильи Добротвора.

«Белорусский партизан».

центризбиком на заседании 27 сентября единогласно зарегистрировал 
инициативную группу Александра Лукашенко, баллотирующегося на чет-
вертый срок, а также группы остальных основных претендентов. чтобы 
стать кандидатами, им необходимо в течение месяца собрать не менее 100 
тысяч подписей граждан. 

ВСе оСНоВНые ПРетеНдеНты ПРодоЛжАт 
иЗБиРАтеЛьНый мАРАФоН

дракахруст: Выбарчая кампанія пачалася. З чым кан-
дыдаты ідуць на выбары і хто на іх уласна ідзе?

У чацьвер Аляксандар Лукашэнка выступіў на зьезь-
дзе Фэдэрацыі прафсаюзаў. Ён афіцыйна не заяўляў пра 
тое, што будзе ўдзельнічаць у выбарах, хаця казаў пра 
пляны, якія прасьціраюцца на гады і нават пяцігодкі на-
перад. У прамове перад афіцыйнымі прафсаюзамі пра-
гучала некалькі вострых заяваў, адно вызначэньне: апа-
зыцыя – ворагі народа, чаго вартае, але ці намаляваўся 
з гэтых заяваў хаця б нейкі эскіз выбарчага пасланьня 
дзейнага кіраўніка дзяржавы?

чалы: Усе зачапіліся за гэтую фразу – ворагі народу, 
хаця сэнс трэба глядзець ня ў словах, а зьмесьце. Бо 
там было сказана пра тое, што калі ў нас зьяўляецца 
нейкі зьнешні вораг, то апазыцыя шукае там крыніцы 
для таго, каб можна было зьмяніць сытуацыю ўнутры. 
Гэта тое, што Ленін у свой час называў ператварэньнем 
імпэрыялістычнай вайны ў вайну грамадзянскую. Аб-
салютна відавочна, што з траўня мінулага году Расея 
вядзе эканамічную, а зараз ужо і інфармацыйную вай-
ну з Беларусьсю. І зусім не з Лукашэнкам, бо асабістыя 
адносіны  – гэта пытаньне апошніх некалькіх месяцаў, 
а ўсё пачалося значна раней. Цяпер разглядаецца такі 
варыянт пазыцыянаваньня, калі дзейны прэзыдэнт вы-
ступае як абаронца эканомікі і сувэрэнітэту супраць 
зьнешняй агрэсіі, і адпаведна апазыцыя – гэта тыя, што 
спрабуе скарыстацца зьнешняй пагрозай, каб зьмяніць 
сытуацыю ўнутры.

дракахруст: Аляксей, а вы з гэтага вы-
ступу зразумелі, якое бачаньне будучай 
Беларусі будзе прапаноўваць Лука-
шэнка падчас выбарчай кампаніі?

Янукевіч: Я думаю, што як і 
падчас кампаніі 2006 году, ён 
ня будзе прапаноўваць нейкае 
пазытыўнае бачаньне, якая Бе-
ларусь будзе пры ім, а будзе 
маляваць нэгатыўную карціну 
той будучыні, якая чакае Бела-
русь, калі ён ня будзе пераа-
браны. Будзе гаварыцца, што 
ад дабра дабра не шукаюць, што 
можа гэты прэзыдэнт і ня самы 
дасканалы і можна яму шмат што 
закідаць, але калі яго ўлада не 
ўтрымаецца, то будзе хаос, вайна, 
разруха, кроў. Я перакананы ў гэтым.

дракахруст: Аляксандар, Сяргей 
Чалы пэўны час таму пісаў, што як раз з ба-
чаньнем будучыні Беларусі ў Лукашэнкі ў гэтай 
кампаніі будуць праблемы. Дык Лукашэнка прыдумаў 
нешта – як вы ацэньваеце?

Фядута: Я згодны з калегамі і паспрабаваў бы сын-
тэзаваць іх пункты гледжаньня. Сапраўды, Лукашэн-
ка зараз будзе палохаць тым, што ідзе эканамічная і 
інфармацыйная вайна з Расеяй і калі будзе кепска, то 
кепска будзе таму, што ён сыдзе, бо ён адзіны гарант 
таго, што мы будзем мець хаця б тое, што маем. Апанэнты 
будуць казаць, што сапраўды ідзе вайна, але Лукашэнка 
зьяўляецца адным са стваральнікаў сытуацыі, якую мы 
маем, што ўвесь час свайго кіраваньня ён замест таго, 
каб дывэрсыфікаваць каналы, па якіх ішлі нафта і газ, 
нічога не рабіў, а толькі будаваў лядовыя палацы і г.д. 

дракахруст: Паколькі па гэтым пытаньні паміж вамі 
суцэльная гармонія, то мы пяройдзем да пытаньняў пра 
апазыцыю, па якіх яна, я спадзяюся, разбурыцца.

Сэнсацыяй гэтай кампаніі (хаця і цалкам чаканай) 
стала заява Аляксандра Мілінкевіча пра тое, што ён 
ня будзе балятавацца ў прэзыдэнты ў гэтай кампаніі. 
Мілінкевіч тлумачыў сваё рашэньне ўмовамі правяд-
зеньня выбараў, але яны, здаецца, ня надта зьмяніліся з 
2006 году, калі ён быў адзіным кандыдатам ад апазыцыі. 
Дык чаму ён сышоў з дыстанцыі, на ваш погляд? Ума-
цуе ці аслабіць нацыянальна-дэмакратычную плынь 
апазыцыі гэты крок спадара Мілінкевіча?

Фядута: Умацуе па-першае. На мой погляд. Па-другое 
– гэта ратуе лёс самога спадара Мілінкевча, таму што ён 
пасьля гэтых выбараў ацалее ў якасьці палітыка. 

Янукевіч: З аднаго боку, Аляксандар Мілінкевіч 
зьяўляецца на сёньняшні дзень найбольш яскравай і 
вядомай фігурай у нацыянальна-дэмакратычным коле 
і ягоны няўдзел робіць кампанію больш складанай для 
нацыянальна-дэмакратычных сілаў. Але зь іншага боку,  
некалькі апошніх месяцаў і нават раней гучала недо-
брасумленная крытыка ў бок Аляксандра Мілінкевіча 
менавіта як лідэра нацыянальна-дэмакратычных сілаў. 
Гэтыя закіды сыпаліся з усіх бакоў, яны наносілі моцную 
шкоды нацыянальна-дэмакратычным сілам. І тым, што 
ён сыходзіць з кампаніі, ён адводзіць ад сябе ўсе гэтыя 
абвінавачваньні, бо няма ніякага сэнсу на яго нападаць, 
калі ён не кандыдат, і ў пэўным сэнсе выводзіць дэма-
кратычныя сілы з-пад гэтага вагню.

Усе, ў тым ліку і тыя, хто пралічвае ў Крамлі пэўныя 
сцэнары, разумеюць, што дамагчыся нечага іншага, 
апроч абвяшчэньня  Лукашэнкі пераможцам на гэтых 
выбарах, ня варта. Сыстэма фальсыфікацыі адпрацавана 
настолькі дасканала, што Ярмошына абвесьціць столькі, 
колькі ёй давядуць. Захочуць 93% - яна агучыць 93%, за-
хочуць 57%, каб выглядала, як у Эўропе – яна агучыць 
57%. На гэтыя лічбы ніхто не зьбіраецца зважаць, і мы 
гэта зараз заяўляем. Мы робім стаўку на падвышэньне 
свайго ўплыву ў грамадзтве, і гэта можна будзе выме-
раць і сацыялягічнымі дасьледаваньнямі, і настроям у 
грамадзтве, які будзе бачны і адчувальны. І другое – гэта 
мабілізацыя грамадзтва на актыўны супраціў. І гэта так-
сама можна будзе пабачыць абсалютна яўна.

чалы: Гэтыя выбары большасьцю гульцоў успрыма-
юцца як выбары прамежкавыя. Мала хто разьлічвае на 
перамогу, і хутчэй за ўсё  проста закладае фундамэнт 
для наступных выбараў – магчыма парлямэнцкіх, маг-
чыма прэзыдэнцкіх. Зьмест гэтага электаральнага цы-
клю – гэта зьмена эпох, зьмена пакаленьняў, сыходзяць 
«зубры», якіх увасабляе ў тым ліку і Мілінкевіч. І сваім 

выбарам ён як бы бласлаўляе маладое пакаленьне.
Зразумела, што па лёгіцы кандыдатам ад БНФ павінен 

быў быць сам Аляксей Янукевіч. Проста па ўзросту ён па-
куль ня можа балятавацца. Наколькі я разумею, яны хо-
чуць ператварыць партыю БНФ са сьцягу нацыяналізму 
крыві і мовы ў клясычную права-кансэрватыўную пар-
тыю.

І з гэтага пункту гледжаньня маніфэст Кастусёва-
Янукевіча – першая спроба падчас гэтай выбарчай 
кампаніі сказаць нешта зьмястоўнае. Яны сказалі, пра 
што яны наагул. На жаль у нас зараз усе кандыдаты ні аб 
чым. Хто такі Някляеў, акрамя таго, што ён паэт?

Гэты маніфэст пры ўсіх яго недахопах – вельмі 
правільнае пазыцыянаваньне, хлопцы паказалі, хто яны 
такія.

Аляксей мае рацыю, гэтая своеасаблівая перада-
ча паўнамоцтваў ад Мілінкевіча важная яшчэ і таму, 
што шмат было чорнага піяру, прычым на жаль ён у 
асноўным сыходзіў ад людзей, якія на мінулых выбарах 
былі паплечнікамі Мілінкевіча.

дракахруст: А зараз – пра пазыцыянаваньне яшчэ 
аднаго кандыдата – Ўладзімера Някляева. За некалькі 
месяцаў чалавек, які наагул не разглядаўся як чалец 
палітычнай эліты, стаў адным з самых уплывовых сябраў 
гэтага «клюбу». Гледзячы па ўсім, недахопу ў рэсурсах, у 
тым ліку і людзкіх, і арганізацыйных, ён не адчувае. Але 

на што, на каго ён можа разьлічваць? «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі» – слоган кампаніі, агуча-

ны Ўладзімерам Някляевым. А вось гэтае 
«вы» – гэта хто? 

Фядута: «Вы» ў лёзунгу Някляева 
– гэта тыя, каго спадар Чалы зараз 

так крытычна ацаніў, гэта тыя, хто 
хоча пераменаў. Гэта ня тыя, хто 
супраць Лукашэнкі, а тыя, хто 
хоча пераменаў у дзяржаве 
і ў грамадзтве, ў тым ліку і ў 
эканоміцы, любай сэрцу спа-
дара Чалага. На мой  погляд, 
гэта слушнае пазыцыянавань-
не, бо дагэтуль усе кандыдаты, 

якія ішлі на прэзыдэнцкія выба-
ры, ўспрымалі сябе як мэсіі, якія 

пакліканыя выратаваць дзяржа-
ву. У нашым выпадку кандыдат – 

гэта тэхнічная фігура, якая мусіць 
кансалідаваць пэўную частку грамад-

зтва і дамагчыся яе перамогі. Спадар 
Някляеў верыць, што можна перамагчы на 

гэтых выбарах, і я веру, што можна перамагчы 
менавіта на гэтых выбарах. Я лічу, што кансалідацыя гра-
мадзтва ўсё роўна адбудзецца і магчыма на этапе збору 
подпісаў. Я думаю, што мы, я маю на ўвазе апазыцыйны 
электарат, здолеем дамовіцца праз нашых кандыдатаў, 
каб гэтым разам перамога сапраўды была.

Янукевіч: Мы не разглядаем нікога з тых, хто зма-
гаецца з Лукашэнкам, у якасьці ворага. Але мы кажам, 
што на сёньняшні момант у спадара Някляева і ў партыі 
БНФ розныя стратэгіі і мы ў пэўнай ступені зьяўляемся 
канкурэнтамі.

 На сёньняшні момант нельга казаць пра нейкага пра-
расейскага кандыдата ў тым сэнсе, што Крэмль прыняў 
рашэньне і хоча, каб гэтая канкрэтная асоба стала прэ-
зыдэнтам Беларусі. На сёньняшні момант мы перад 
усім кажам пра прарасейскі сцэнар. На нашу думку, 
тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тое, што зараз робіць 
у дачыненьні да Беларусі, да Лукашэнкі Крэмль і яго 
інструмэнты, тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тую ролю, 
якую гэта можа адыграць, на нашу думку ўдзельнічаюць 
сьвядома ці несьвядома ў крамлёўскім сцэнары.

чалы: Я б згадзіўся з тым, што гэтыя выбары – 
сапраўды шанец электаральнай перамогі ўпершыню за 
многія гады. Я ў сваіх інтэрвію нават казаў, як гэта можна 
было б зрабіць. Зь іншага боку, гледзячы на выбарчую 
кампанію Някляева, я бачу, што яны зрабілі ўсе памылкі, 
якія толькі можна было зрабіць. Маючы тыя грошы, якія 
былі ў іх, гледзячы па тым, што яны робяць на рынку 
апазыцыйных паслугаў, вынік, які атрыманы – гэта про-
ста пшык.

Пытаньне ня ў колькасьці людзей у мэтавай групе, 
а ў тым, што ў людзей, якія прыходзяць на выбары, ў 
галаве павінна быць уяўленьне, што сабой увасабляе 
кандыдат. У Лукашэнкі ў 1994 годзе было моцнае анты-
карупцыйнае пасланьне, яно фактычна і выцягнула ўсе 
выбары.

Нават самы лёзунг – я прыйшоў, каб вы перамаглі, 
калі трэба тлумачыць, хто такія «вы» – гэта ўжо піяр-
правал. Я магу прапанаваць просты мэханізм кон-
тарпраграмаваньня: някляеўскі лёзунг «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі», а побач – маскоўскі тандэм. І будзе 
відавочна, хто такія «вы». 

Да нейкага пэрыяду я зь цікавасьцю назіраў за тым, 
што рабіла яго кампанія. Да таго моманту, пакуль ён 
не сказаў, што сам ідзе на выбары. Я меркаваў, што 
гэта хутчэй мабілізацыйная кампанія, кшталту кампаніі 
«Выбірай» у 2001 годзе: стварыць структуру, а ў апошні 
момант выцягнуць чорціка з табакеркі.

У мяне ўражаньне, што мэты перамагчы тут проста 
няма. Дзеяньні кампаніі «Гавары праўду» нагадваюць 
камэдыю «Горе от ума»: сабралася шмат добрых люд-
зей, але вынік – «шумим, братец, шумим».

Я чытаю дакумэнты «Гавары праўду» і не магу зразу-
мець, пра якія перамены ідзе гаворка. Я б сказаў, што 
насамрэч у іх ёсьць вельмі простая мэтавая група. 
Нягледзячы на размовы пра перамены, ідэя – як бы 
зрабіць, каб усё было, як пры Лукашэнку, без Лукашэнкі. 
Гэта сур‘ёзны пасыл дзейнай намэнклятуры. У мяне 
няма іншага тлумачэньня, што людзі робяць усё, каб ня 
выйграць, калі на самой справе перамога магчымая. І 
я ня бачу ў Някляеве прарасейскага кандыдата, я бачу 
ў ім выразьніка інтарэсаў намэнклятуры, якая хоча ўсё 
тое самае, але без Лукашэнкі. 

(часткова скарочана)

Белорусская партия Зеленые при-
зывает Центризбиркомом Респу-
блики Беларусь не регистрировать 
в качестве претендента в кандидаты 
на пост президента Республики Бе-
ларусь Владимира Некляева.

Публичное бравирование поли-
тиком своего жестокого отношения 
к животным ставит под сомнение 
его моральный облик и заставляет 
задуматься об опасности, которую 
может представлять его кампания 
для общества. 

23-го сентября 2010 года во вре-
мя онлайн конференции на сайте 
интернет-издания «Солидарность». 
Некляев признался, что в детстве 
убил котенка. Процесс убийства 
животного, по словам Некляева, 
был подробно описан им в произ-
ведении «Армагедон. Драматычная 
паэма»: «Мне было гадоў дзесяць, 
калі я злавіў і забіў котку. Яна жыла 
ў свіране, бяздомная. Я забіў яе, 
узяўшы за заднія лапы — галавой аб 
бетонны слуп. Доўга, размахваючы-
ся, я біў і біў каціным целам аб бетон, 
у коткі галавы ўжо не было, а я ўсё 
лупіў, лупіў і лупіў!..»

При этом сам кандидат инициати-
вы «Говори правду» абсолютно не 
испытывает угрызений совести за 
совершенное действо и рассматри-
вает факт убийства животного лишь 
как повод для рефлексии об особен-
ностях своей детской психики.

Некляев: «Многое в детстве – в 
воспоминаниях о нем и в его фикса-
циях – тайна. Например, приступы 
детской жестокости… Во мне такое 
( прим: убийство котенка) случилось 
только раз, но все же случилось. Как, 
почему?.. Обычными спосабами сам 
себе я не мог это объяснить, поэто-
му и попытался проанализировать в 
драматической поэме…»

Поскольку одним из основных 
программных принципов Белорус-
ской партии Зеленые является охра-
на окружающей среды и животного 
мира, мы выступаем с протестом 
против пропаганды жестокого об-
ращения с животными в белорус-
ской политике. Мы хотим напомнить 
Владимиру Некляеву, что убийство 
живого существа не является лишь 
вопросом реализации его болез-
ненного либидо и литературных 
амбиций.

Необходимость защиты животных 

от жестокого обращения давно при-
знана на международном уровне. 
В частности, Европейская конвен-
ция по защите домашних животных 
признает наличие у человека нрав-
ственного долга перед животными и 
запрещает причинять им страдания. 
За действия, которыми бравирует 
писатель, претендующий на пре-
зидентский пост, в большинстве 
европейских стран предусмотрена 
уголовная ответственность. Даже в 
Беларуси, где, по мнению большин-
ства экспертов, права животных за-
щищены в недостаточной степени, 
также предусмотрено наказание 
для таких как Некляев.

Согласно статье 15.45 КоАП Ре-
спублики Беларусь «Жестокое об-
ращение с животными» им грозит 
административный арест сроком до 
двух суток: «Жестокое обращение с 
животными, повлекшее их гибель 
или увечье, а равно истязание жи-
вотных» были запрещены и совет-
ским законодательством. Если бы 
о преступлении стало известно в 
момент его совершения, родителям 
малолетнего убийцы котенка при-
шлось бы предстать перед судом и 
заплатить значительный штраф.

Мы не предлагаем призвать Не-
кляева к судебной ответственно-
сти за поступок, совершенный в 
детстве. Но мы требуем остановить 
пропаганду жестокого обращения с 
животными посредством выборов.

Публичная избирательная кампа-
ния человека с такими взглядами как 
у господина Некляева будет способ-
ствовать дегуманизации белорус-
ского общества. В первую очередь, 
это может нанести огромный ущерб 
моральному здоровью молодежи и 
детей. Кроме того, появление поли-
тического лидера с реноме «убийца 
котенка», станет дискредитацией 
всего белорусского общества в гла-
зах европейской общественности, 
показателем его низкой цивилизо-
ванности.

В силу этих причин мы просим 
ЦИК оказать Владимиру Некляеву в 
регистрации.

Мы так же предлагаем присоеди-
ниться к этому заявлению всем эко-
организациям, зоозащитникам и за-
интересованным лицам

Пресс-служба Белорусской 
партии Зеленые.

Белорусская партия 
зеленые: остановить 
убийцу котенка

лукашэнка, Мілінкевіч, някляеў: хТо куды?
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По данным Минфина, в ближай-
шую пятилетку Беларуси придется 
потратить миллиарды долларов 
для обслуживания внешнего гос-
долга. 

По состоянию на 1 августа внеш-
ний госдолг Беларуси составлял 
8,48 млрд долларов, увеличившись 
за первые семь месяцев этого года 
почти на 600 млн долларов. Эти 
данные еще не учитывают 1 млрд 
долларов, которые Беларусь полу-
чила в августе за счет размещения 
евробондов.

Основными кредиторами Бе-
ларуси до последнего времени 
являлись Россия, Международный 
валютный фонд, Венесуэла и Китай.

После размещения евробондов 
Беларусь стала должником еще и 
инвестбанков, управляющих ком-
паний, хэдж фондов, которые при-
обрели белорусские облигации.

Практически все деньги, взятые 
в долг, Беларуси придется вернуть 
в ближайшую пятилетку. Долги Рос-
сии и МВФ мы должны будем начать 
возвращать в 2012 году, а первые 
платежи Беларуси по евробондам 
должны начаться уже в феврале 
2011-го.

С учетом средств, полученных 
Беларусью после размещения ев-
робондов, размер выплат по внеш-
нему долгу превысит в 2011-2015 
годах 8 млрд долларов.

Закономерный вопрос, возни-
кающий по поводу предстоящих 
платежей по внешнему госдолгу, 
касается источников его погаше-
ния. Ведь в белорусской казне 
денег едва ли хватает: бюджет на 
следующий год запланирован с де-
фицитом в размере 3% ВВП.

Экономист Михаил Залесский 
полагает, что для погашения суще-
ствующих долгов Беларусь будет 
привлекать новые заимствования. 
«В Беларуси сегодня нет средств 
для погашения внешнего долга 
и нет оснований считать, что эти 
средства появятся у страны в бли-
жайшие годы. Поэтому будут при-
влекаться новые заимствования, 
чтобы обслуживать уже существу-
ющие долги», – считает Михаил За-

лесский.
Экономист Сергей Чалый также 

склоняется к тому, что власти будут 
стараться рефинансировать внеш-
ний долг за счет привлечения но-
вых заимствований.

После президентских выборов, 
считает собеседник «Белорусских 
новостей», возможна новая кре-
дитная программа с Международ-
ным валютным фондом.

«Сейчас идет раздача «слонов» 
перед президентскими выборами, 
что противоречит принципам, на 
которых готов предоставлять день-
ги МВФ. А после выборов, я думаю, 
будет новая программа с фондом», 
— полагает Сергей Чалый.

Особенно тяжелыми для Бела-
руси будут 2013 и 2014 годы – на 
это время придется пик платежей 
Беларуси по внешним заимствова-
ниям.

Однако пик платежей сегодня 
не беспокоит официальный Минск. 
Наоборот, белорусские власти на-
мерены увеличивать внешние за-
имствования. В ближайшее время 
долговые ценные бумаги плани-
руется разместить на российском 
рынке. В следующем году – занять 
благодаря евробондам еще милли-
ард долларов.

Причем речь не идет о займах, 
которые будут привлекаться для 
погашения внешнего долга. 

Из фокуса внимания официаль-
ного Минска пока ускользает тот 
факт, что в 2013 и в 2014 годах стра-
не понадобится 4,5 млрд долларов 
для погашения внешнего долга. И 
это без учета того, что одновремен-
но придется делать платежи по ев-
робондам, которые сегодня страна 
активно размещает.

С другой стороны, не стоит 
удивляться тому, что сегодня тема 
погашения внешнего долга слабо 
звучит в Беларуси. Началась оче-
редная президентская кампания, а 
накануне выборов, как показыва-
ет опыт Греции, власти о внешнем 
долге сильно не распространяют-
ся.

дмитрий ЗАЯц, 
«Белорусские новости».

новому пРезиденту пРидетСя 
плАтить по долгАм СтАРого

Беларусь продолжает стремительно наращивать внеш-
ний госдолг. На сентябрь-октябрь запланированы очередные 
заимствования - Беларусь планирует размещать евробонды 
на российском рынке. Внешний госдолг увеличивается, а ког-
да и каким образом мы будем его отдавать? 

«Сокращение субсидий из РФ — 
шок для экономики Беларуси»

— Это стало шоком для экономи-
ки Республики Беларусь, который 
был оценен примерно в 2 миллиарда 
долларов в этом году, в то время как 
дефицит счета по текущим операци-
ям в прошлом году составил 13% ВВП. 
Повышение цен на нефть привело 
к существенному снижению рента-
бельности нефтеперерабатывающих 
предприятий. В связи с этим, экспорт 
нефтепродуктов значительно сокра-
тился. Власти, однако, приняли меры, 
в том числе в налогово-бюджетной об-
ласти с тем, чтобы уменьшить влияние 
шока на экономику Республики Бела-
русь, — сказала Колядина в интервью 
РИА Новости.

Россия ввела пошлину на ту часть 
импортируемой нефти, которую Бело-
руссия перерабатывала и перепрода-
вала в Европу. Субсидия на поставки 
в размере 6,3 миллиона тонн для вну-
тренних нужд пока остается. В резуль-
тате Белоруссия в первом полугодии 
сократила на 49,8% в годовом выраже-
нии импорт нефти из России, экспорт 
нефтепродуктов сократился на 40%, а 
объем продукции нефтеперерабаты-
вающей промышленности Белоруссии 
упал на 30%.

— Диверсификация экономики, 
безусловно, необходима, но, Россия 
и ЕС останутся крупными торговыми 
партнерами Беларуси. Хотя в Европу в 
основном экспортировались продук-
ты нефтепереработки. Что касается 
субсидий, то отказ от них неизбежен. 
Белорусская экономика должна стать 
менее зависимой, и Россия сама при-
дет к тому, чтобы полностью ликвиди-
ровать субсидии, – считает Колядина.

По ее оценке, адаптация белорус-
ской экономики к работе без россий-
ских субсидий – вопрос лишь време-
ни. Минск, вероятно, вынужден будет 
пойти на непопулярные меры, в том 

числе такие, как сокращение субсидий 
ЖКХ, что уже было обещано МВФ.

инвесторы увидели в Беларуси 
больше рисков, чем в греции

Правительство Беларуси в условиях 
урезания российских субсидий и тра-
диционной системы льготного кре-
дитования впервые было вынуждено 
встать на путь внешнего рыночного 
заимствования. Минск разместил ны-
нешним летом евробонды на 1 мил-
лиард долларов, планируя в течение 
двух лет довести объем займа до 2 
миллиардов долларов.

— Мы поддерживали этот шаг, по-
тому что это путь к более тесной эко-
номической интеграции в глобальную 
финансовую систему и в целом в миро-
вую экономику. С другой стороны мне 
представляется, что для белорусских 
властей это тоже своего рода тест: как 
оценивают инвесторы эту экономику. 
Я имею в виду рейтинги суверенного 
заемщика, — сказала Колядина.

По оценке МВФ, размещение бело-
русских бондов прошло успешно. Хотя 
заимствование для Беларуси оказа-
лось дорогим, – доходность по евроо-
блигациям страны была установлена 
на уровне 8,75%. Для сравнения, ока-
завшаяся в воронке кризиса Греция 
разместила заем с доходностью 7,2%, 
Россия – на уровне 3,741 – 5,082% при 
сроках на пять и на десять лет.

Беларусь остается своеобразным 
нереформированным «островом в Ев-
ропе», где около 80% собственности 
принадлежит государству. При этом 
правительство всегда делает акцент 
на необходимость привлечения част-
ных инвесторов в страну.

— Государственная доля собствен-
ности остается очень значительной. В 
настоящее время, однако, правитель-
ство заявляет о необходимости эко-
номической либерализации. Опреде-

ленные шаги были сделаны во время 
15-месячной программы stand-by с 
МВФ — в части либерализации цен, 
процентных ставок. Власти работают 
над созданием агентства по инвести-
циям и приватизации и приняли Закон 
о приватизации. Большая работа была 
проведена по созданию специально-
го финансового агентства, которое 
является очень важной структурной 
мерой для того, чтобы обеспечить 
устойчивость банковской системы в 
долгосрочном плане. Однако, в по-
следнее время эта работа замедли-
лась и проект указа по созданию 
агентства так и не принят. Я надеюсь, 
что эта работа будет завершена в бли-
жайшее время, — считает постоянный 
представитель МВФ.

По ее мнению, прогресс в области 
приватизации и развитие малого и 
среднего бизнеса, а также уменьше-
ние вмешательства государства в эко-
номику – это необходимые условия 
для того, чтобы сделать экономиче-
скую модель более устойчивой и ди-
намичной.

Пятилетки количества
Существующая в Беларуси экономи-

ческая модель, живущая по опускае-
мым сверху годовым и пятилетним 
планам, теряет конкуренцию даже на 
постсоветском пространстве. В Бела-
руси предприятиям вне зависимости 
от форм собственности устанавлива-
ются целевые показатели по выпуску 
продукции, занятости и зарплате, 
росту валового внутреннего продук-
та, кредитованию экономики и массе 
других показателей.

— В то время как в рыночной эко-
номике целью предприятия является 
максимизация прибыли, белорусские 
предприятия должны обеспечить вы-
полнение обязательных количествен-
ных показателей — задача, которая 

часто несовместима с целью максими-
зации прибыли, — сказала Колядина.

Локомотив белорусского ВВП — 
государственные программы — фи-
нансируются путем государственного 
вмешательства в распределение кре-
дитных ресурсов на основе субсиди-
рованного процента.

— Почему это мешает динамич-
ности экономики? Кредитование го-
сударственных программ вытесняет 
кредитование на рыночных условиях. 
Стимулы хозяйствующих субъектов к 
эффективному использованию этих 
ссуд ослаблены тем, что многие креди-
ты имеют государственные гарантии. 
Банки также оценивают, что связанные 
с этим кредитные риски минимальны. 
В долгосрочном плане это означает, 
что отдача на эти вложения будет не 
столь велика, как могла бы быть, если 
бы хозяйствующие субъекты были за-
интересованы в максимизации этой 
отдачи. Поскольку в значительной 
степени присутствуют гарантии госу-
дарства, это означает, что мониторинг 
этих рисков недостаточно тщатель-
ный, — рассказала Колядина.

Премьер-министр Беларуси Сер-
гей Сидорский уже представил пре-
зиденту Александру Лукашенко план 
на очередную пятилетку 2011-2015 
годов, предусматривающий рост ВВП 
свыше 60% к текущей пятилетке, пре-
имущественно за счет привлечения 
инвестиций.

— До настоящего момента приток 

инвестиций в белорусскую экономи-
ку — меньше, чем в страны с форми-
рующейся экономикой в регионе. Это, 
очевидно, объясняется рядом фак-
торов, в том числе, и значительным 
вмешательством государства в эконо-
мику и недостаточно предсказуемым 
бизнес-климатом, — считает постпред 
МВФ.

По оценке Фонда, в начале нынеш-
него десятилетия производительность 
труда росла достаточно значительны-
ми темпами, опережая темпы роста 
зарплаты. Однако во второй половине 
ситуация изменилась и зарплата рос-
ла быстрее, чем производительность 
труда, подрывая конкурентоспособ-
ность предприятий на внешних рын-
ках.

В сентябре правительство заявило 
об очередном повышении заработной 
платы в стране.

— В последнее время рост заработ-
ной платы опережал рост производи-
тельности труда. Наверное, перелом-
ным был 2007 год, когда белорусской 
экономике нужно было адаптировать-
ся к увеличению экспортных тарифов 
на энергоносители и нефтепродукты, 
но государственное вмешательство 
оставалось очень значительным. 
Сейчас темпы роста осуществляются 
через установление целевых показа-
телей. Возникает вопрос, насколько 
эффективна такая экономика, — ска-
зала Колядина.

 Лариса Саенко, РиА «Новости». 

Введение Россией экспортной пошлины на нефть для Беларуси стало тяжелым испытанием для белорус-
ской экономики, которой еще предстоят значительные реформы, считает постоянный представитель 
Международного валютного фонда (МВФ) в Беларуси Наталия Колядина. 

25 сентября претендент на уча-
стие в выборах президента Бела-
руси, лидер оргкомитета по соз-
данию союза «За модернизацию» 
Алесь Михалевич принял уча-
стие в традиционной ежеднев-
ной акции у минского монастыря 
бернардинцев и костела Святого 
Иосифа.
Выступая перед защитниками 
святыни, политик сказал, что по-
сле голосования на президент-
ских выборах необходимо бо-
роться за свой выбор и отстоять 
его. Он выразил уверенность, что 
вместе со своей командой собе-
рет 100 тыс. подписей избирате-
лей и примет участие в кампании. 
«Только участие в выборах может 
наполнить их реальным смыс-
лом», — считает Михалевич. 
Политик намерен лично уча-
ствовать в сборе подписей для 
регистрации кандидатом в пре-
зиденты, а также во встречах с 
избирателями, которые будут 
проводиться в оживленных ме-
стах разных городов страны. «Я 
буду делать все для того, чтобы 
избиратели увидели меня и смог-
ли пообщаться со мной. Если в те-
чение дня жители малых городов 
смогут увидеть меня на централь-
ной площади, у входа в местный 
универмаг или на главный рынок, 
это станет событием для данного 
населенного пункта», — убеж-
ден Михалевич. По его мнению, 
такая форма общения поможет 
при сборе подписей. «Я не будут 
брать на себя каких-то конкрет-

ных обязательств по количеству 
собранных подписей. Просто я 
буду это делать, чтобы другим 
было проще собирать подписи за 
меня», — отметил политик. 
По его словам, поскольку полити-
ка является искусством возмож-
ного и не терпит сослагательного 
наклонения, в своей избиратель-
ной кампании он будет исходить 
только из конкретных реалий. 
Заговорил Михалевич и о мона-
стыре бернардинцев, где еже-
дневно дежурят представители 
общественности, добиваясь воз-
вращения святыни верующим. 
Выступая перед ними, политик 
сказал, что культовые здания 
должны принадлежать конфес-

сиям, которые возвели эти свя-
тыни. 
По его словам, опыт борьбы за 
возвращение католикам сто-
личных костелов Святого Роха и 
пресвятой Девы Марии вселяет 
надежду, что и монастырь бер-
нардинцев вскоре обретет своих 
исконных хозяев и здесь зазвучат 
молитвы и богослужения. 
Как отметил Михалевич, в Бела-
руси проблема реституции свя-
тынь является актуальной для 
верующих многих конфессий. По 
его мнению, если государство не 
может вернуть храм, оно должно 
бесплатно и беспрепятственно 
предоставлять земельные участ-
ники для возведения культовых 
зданий. 
В традиционной ежедневной 
акции участвовало более 20 че-
ловек с лампадами, которые со-
вершили молебен и исполнили 
духовный гимн «Магутны Божа». 
Поэтесса Валерия Кустова проч-
ла свои стихотворения о Родине, 
Боге и любви. Среди других ак-
ций, которые намереваются про-
водить защитники монастыря, 
Северинец назвал встречи с пре-
тендентами на участие в выборах 
главы государства, велопробег и 
художественный пленэр, а также 
конкурс на лучшее стихотворе-
ние, посвященное святыне. Ито-
ги конкурса будут подведены 28 
сентября, а награждение победи-
телей состоится 29 сентября. 

марат гоРеВой.

михАлевич Будет и САм СоБиРАть 
подпиСи зА Свое выдвижение


